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ایسنا - تصویربرداری مجموعه »گلشیفته« به کارگردانی بهروز شعیبی جمعه ۴ خرداد ماه با ضبط آخرین سکانس ها به پایان رسید. تاکنون ۹ 
قسمت از این مجموعه پخش شده است و توزیع آن تا قسمت پایانی به صورت هفتگی ادامه خواهد داشت. این مجموعه در قالب طنز و با طعنه به 

نقش پررنگ فضای مجازی در زندگی امروز مردم، مسائل و مشکلات زنان را در جامعه بررسی می کند.

 تصویربرداری »گلشیفته« 
به پایان رسید

...سینمای ایران

ناصر ملک مطیعی درگذشت
ناصر ملک مطیعی بازیگر پیش کسوت ایرانی درگذشت.

به گزارش مهر، ناصــر ملک مطیعی بازیگر ســینمای ایران 
جمعه شب در ۸۸ سالگی درگذشت. این بازیگر طی هفته 
گذشته به دلیل نارســایی کلیه و تنگی نفس در بیمارستان 
بســتری شــده بود. ملک مطیعــی متولد ســال ۱۳۰۹ در 
تهران بود. او دیپلم رشته تربیت بدنی از دانش سرای عالی 
تهران را داشت و قبل از این که به سینما راه یابد، معلم ورزش 
دبستان های تهران بود. این بازیگر علاوه بر بازی در حدود 
۱۰۰ فیلم و ســریال، ســابقه نویســندگی و تهیه کنندگی 
سینما را نیز در کارنامه داشــت. ناصر ملک مطیعی آخرین 
بار در فیلم »نقش نگار« در سال ۱۳۹۲ ایفای نقش کرد. در 
اواخر سال گذشته و در حالی که قرار بود ناصر ملک مطیعی 
برای اولین بار پس از انقلاب اســلامی، در تلویزیون حضور 
پیدا کند، به خاطر حواشی به وجود آمده، دو برنامه تلویزیونی 
که با حضور او ضبط شــده بود، پخش نشد.مراســم تشییع 
پیکر این بازیگر پیش کسوت ، امروز ساعت ۹:۳۰ از مقابل 

ساختمان شماره ۲ خانه سینما  برگزار خواهد شد.

ساره بیات به »ایده اصلی« پیوست

ســاره بیات به فیلم ســینمایی »ایده اصلی« به کارگردانی 
آزیتا موگویی پیوست.

به گزارش ایسنا، ساره بیات که اولین بازیگر فیلم سینمایی 
»ایده اصلی« اســت، تاکنون برنده چنــد جایزه بین المللی 
به عنــوان بهتریــن بازیگــر زن برای فیلــم »جدایی نــادر از 
ســیمین« با کارگردانی اصغر فرهادی و نیز بهترین بازیگر 
نقش مکمل زن بیســت ونهمین جشــنواره فیلم فجر بوده 
است. او همچنین جوایز بین المللی دیگری برای فیلم های 
»ناهید«، »فصل فراموشــی فریبا« و »آااادت نمی کنیم« در 

کارنامه دارد.

»زندانی ها« به زودی جلوی دوربین می رود

مسعود ده نمکی به زودی و با انتخاب نهایی بازیگران، فیلم 
سینمایی »زندانی ها« را جلوی دوربین می برد.

به گزارش مهر، مســعود ده نمکی این روزها در تلاش برای 
ساخت جدیدترین اثر سینمایی خود با نام »زندانی ها« است 
که در تهران جلوی دوربین می رود. مراحل پیش تولید این 
فیلم مدتی است آغاز شده و قرار است به زودی فیلم برداری 
آن آغاز شود. ده نمکی در مرحله انتخاب بازیگران برای این 
فیلم اجتماعی است و قرار است »زندانی ها« نیز مانند دیگر 

آثار این کارگردان از بازیگران متعددی بهره ببرد.
مســعود ده نمکی آخرین بار فیلم سینمایی »رسوایی ۲« را 
در سال ۱۳۹۴ جلوی دوربین برد. »زندانی ها« نیز همانند 
دیگر آثار این کارگردان یک اثر اجتماعی و طنز اســت. این 

فیلم پاییز سال ۹۶ پروانه ساخت گرفت.

...خبر
جعفر پناهی در بیمارستان بستری شد

جعفر پناهی، کارگردان سینما، در یکی از بیمارستان های 
تهران بستری شد.

به گزارش ایلنا، جعفر پناهی کارگردان سینما و برنده جایزه 
جشــنواره فیلم کن صبح دیروز در یکی از بیمارستان های 
تهران بســتری شــد. علت بســتری شــدن جعفر پناهی در 
بیمارستان، درد در ناحیه قفسه سینه و افت فشار بوده است 
و پزشــکان در حال بررسی وضعیت جســمانی وی و انجام 

امور درمانی هستند.

سینما و تلویزیون
یک شنبه  6 خرداد139۷ .11 رمضان 1439.شماره 198۲9

...تلویزیون

»سر دلبران« بازگشت به فضای 

»صاحبدلان« است

محمدحسین لطیفی، کارگردان سریال »سر دلبران«، در 
گفت وگو با فارس گفــت: »تا الان قشــرها و افراد مختلفی 
که بخش هایی از »ســر دلبــران« را دیده اند، آن را دوســت 
داشــته اند و این ســریال مورد توجه بســیاری از مردم قرار 
گرفته اســت.« وی ادامــه داد: »بعد از چند ســال دوری از 
فضایی که در »صاحبدلان« تجربه کردم، با »ســر دلبران« 
به این فضا برگشتم. فضای این سریال همان فضایی است 
که همیشــه دوست داشــتم در آن ســریال یا فیلمی بسازم 
و حس می کنم بــه عبارتی کار، خون دارد و ان شــاءا... که 
تا پایان مــاه مبارک رمضــان بتواند مخاطبان بیشــتری را 

جذب خود کند.«
کارگردان سریال »صاحبدلان« درباره حضور در شهر یزد 
گفت: »اگر به شــهر یزد نمی رفتیم نتیجه »سر دلبران« آن 
نتیجه ای نمی شــد که مد نظرم بود. چرا کــه معتقدم دیگر 
تهران فضای مناســبی را بــرای روایت این ســبک قصه ها 
ندارد و مــا در تهــران دیگــر نمی توانیم قصه هایــی در این 
سبک وســیاق بســازیم. فضای ســنتی این قصه با فضایی 
که در یزد وجود دارد، همگن بود و تناســب بســیار زیادی 

با هم داشتند.« 
وی در ادامه بیان کرد: »متاسفانه فضای سنتی که ما برای 
این سریال به آن نیاز داشتیم، در تهران وجود نداشت و به 
عبارتی نابود شده بود. ممکن است بتوانیم داخل خانه ها 
را با دکور و چینش درست کنیم، اما بیرون از خانه و کوچه و 
خیابان را که نمی شود تغییر داد! برای مثال اگر بخواهیم 
در محلــه جنوب شــهر هــم کاری را بســازیم، نمی توانیم، 
چراکه آن جا همــه خانه ها، آپارتمان هــای هفت طبقه اند 
و دیگــر از فضــای قدیمی خبری نیســت. حداقــل در یزد، 
آبی آســمانمان را داریم و به جای آن آســمانی خاکستری 

نداریم!«
این کارگــردان با اشــاره به نقــش روحانیــون در قصه این 
سریال نیز گفت: »قصه من نقد اجتماعی آدم هاست که در 
بستر یک قصه سنتی و اجتماعی بنا شــده و امیدوارم این 
کار همان طور که حین تصویربــرداری حس و حال خوبی 
داشــت، در روزهای پخش هم بتواند این حــال خوب را به 

مردم منتقل کند.«

تهیه کننده ســریال »بانوی عمارت« درباره این پروژه و 
مشکلات مالی آن بیان کرد که تعهدات مالی سازمان 
بــه موقع انجــام نمی شــود و این مشــکل برای بیشــتر 

سریال های در حال تولید وجود دارد.
مجیــد مولایی درباره مشــکلات این پــروژه و به تعویق 
افتادن بودجه ســریال بــه مهر گفت: »طــی چند وقت 
اخیر بیشــتر پروژه های نمایشی ســازمان صداوسیما 
مشــکلات مالی داشــته اند و تعهداتی که ســازمان به 

آن ها داشته، انجام نشده است.« 

وی ادامه داد: »درباره پروژه »بانوی عمارت« نیز همین 
گونه است و چون از طرف سازمان صداوسیما چندین 
قسط پرداخت نشده است، ما هم نتوانستیم بخشی از 

دستمزدها را به عوامل بدهیم.«
تهیه کننده »بانوی عمارت« با اشاره به مناسب نبودن 
بودجه پروژه های تاریخی بیان کرد: »متاسفانه بودجه 
پروژه ها یکسان بسته می شود، در حالی که در کارهای 
تاریخی بخش عمده بودجه صرف پروداکشن، لباس و 
صحنه می شود؛ ما هم اولین بخش از قسط ها را برای 

پروداکشــن صرف می کنیــم و بعد دســتمزدها را می 
پردازیم.« 

وی اضافه کرد: »این مسئله در روند تولید ما تاثیر منفی 
گذاشــته و پروسه تولید ســریال کند شــده و انگیزه ها 

برای کار کاهش یافته است.«
مولایی درباره روند تولید و تصویربرداری ســریال نیز 
توضیح داد: »ما حدود ۷۰ درصد از »بانوی عمارت« را 
تصویربرداری کرده ایم و ســریال اکنون در شهرستان 

شهریار در حال ضبط است.«

تهیه کننده »بانوی عمارت«: پول دستمزدها را نداریم

تولید سالانه 3 هزار فیلم در هند

ســینمای هند دو شــکل اساســی دارد؛ 1 
یکی صورتی که از بیرون دیده می شــود 
و دیگــری وضعیــت درونــی ســینمای 
هند اســت. از بیرون ســینما، همه تصور 
می کنند سینمای هند کاملا صنعتی است و توانسته روی 
پای خود بایستد. البته این حرف تا حدودی درست است 

اما شامل همه فیلم ها نمی شود.
در هند سالی سه هزار فیلم ســاخته می شود که در نهایت 
فقط 5۰ فیلــم در اکــران پرفروش می شــود. بــا این حال 
مخاطبی که در بیرون از این سینما قرار دارد، تصور می کند 
همه فیلم هــا پرفروش می شــود. از طرفی ســینمای هند 
توانسته اســت علاوه بر اکران در داخل کشــور، بازارهای 
دیگری همچون کشورهای اردوزبان را با تمامی شبکه های 
تلویزیونی و ســالن های ســینمایی اش به دســت آورد. به 
این ترتیب کــه فیلم های هندی در پاکســتان، بنگلادش، 
سریلانکا، افغانســتان، فیلیپین، مالزی، اندونزی و... به 
نمایش درمی آید. این یعنی با این که هند حدود یک میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون نفر جمعیت دارد، کاملا وابسته به جمعیت 
خود نیست و توانسته است بازارهای خارج از کشور را نیز به 
دست بیاورد. این بازار نیز توسط کمپانی ها فراهم شده اند. 
یعنی ابتدا کمپانی ها، ســالن هایی را در کشورهای دیگر 
اجاره کردند و فیلم هایشان را نمایش دادند و بعد آرام آرام 

آن کشورها متقاضی فیلم های هندی شدند.

بــه  هنــدی  فیلم هــای  درصــد   80

سوددهی نمی رسد۲
تقریبــا ۸۰ درصــد از آثار تولید شــده در 
طول اکران به ســوددهی نمی رسد و به 
اصطــلاح در باکس آفیــس رتبــه  خوبی 
ندارد. آن چه باعث حفظ حیات سینمای هند شده به دست 
آوردن بازارهای دیگری همچون شــبکه های ماهواره ای، 
اکران در کشورهای منطقه و شــبکه های اینترنتی است. 
مثلا شبکه ای مانند نت فلیکس بســیاری از آثار سینمای 
هند را می خرد و پخش می کند. ساخت یک فیلم با بودجه 
کم به حدود یک تا چهار میلیون دلار ســرمایه نیاز دارد. به 
همین دلیل به دست آوردن بازار برای همه فیلم ها در هند 

بسیار مهم است... کمک دولت بیشتر در بخش سینمای 
تجربی و سینمای دانشجویی خلاصه می شود.

جشنواره برای سینمای تجاری اهمیت 

ندارد3 
سینمای تجاری هند اصلا به جشنواره ها 
فکر نمی کند و فقط بخشی از این سینما 
که نوعی سینمای هنری و تجربی ا ست، 
نیم نگاهی به جشــنواره ها دارد اما مانند ما و ســینمای ما 
خیلی در جشــنواره ها دیده نمی شــوند. ویژگی اصلی در 
هند این اســت که اگر اثر شــما فیلمی نباشــد که به لحاظ 
اقتصادی بتواند روی پای خود بایستد، آن فیلم ساز سریعاً 
از دور خارج می شود. فیلم سازانی همچون ساتیار جیترای 
که از یک طبقه فرهنگی و مرفه می آیند یــا خانم میرانایر، 
آثاری ســاختند که در بیرون از هند بســیار شــناخته شده 
است اما در داخل هند با استقبال خوبی مواجه نمی شوند. 
فیلمی در هند موفق است که بتواند به فروش خوبی برسد 
و فیلم های هنــری، جایگاهــی در اقتصاد ســینمای هند 

ندارند.

سینما، مخدر هندی هاست

سینما برای مردم هند مانند یک رویاست 4 
و بیشــتر مخاطبان به ســینما می روند تا 
رویاهــای خــود را روی پــرده ببینند. در 
هند یک شکاف طبقاتی و فقر وحشتناک 
وجــود دارد و افراد در طبقات مختلفــی زندگی می کنند. 
گروهی از آن ها بســیار فقیر هســتند و با این فقــر نیز کنار 
آمده اند. در این نوع زندگــی، افراد هیــچ راه نجاتی برای 
خود نمی بیننــد و شــکل زندگــی خــود را پذیرفته اند. در 
این میان تنهــا عنصری که آن هــا را به آرامش می رســاند، 
موسیقی و سینماست. سینما برای این گروه نقش مُسَکِن 
و مخــدر را دارد و مخاطبــان همه ذهنیت و رویــای خود را 
در سینما می بینند. به همین دلیل ما در بیشتر فیلم های 
هندی شــاهد قهرمان پروری های اغراق آمیــز و امیدهای 
غیرواقعی هستیم و فیلم ها نیز با یک پایان خوش غیرقابل 
باور به انتها می رسند. ســینما یک وجه روانکاوانه و تراپی 
برای مردم هند دارد و کاری که این سینما با مردم می کند، 

مانند تاثیری است که مواد مخدر روی فرد 
مصرف کننده  دارد. ســینما برای بیشــترِ 
هندی ها فقط شکلِ سرگرمی ندارد بلکه 
مانند یک مخدر، آن ها را ساعاتی از دنیای 

واقعی  جدا می کند. می توان گفت مردم در 
هند به سینما معتاد شــده اند. امروز یک فرد 

عادی در هنــد روزانه 5۰۰ روپیــه درآمد دارد، 
درحالی که قیمــت بلیت ســینما ۱۲۰ تا ۲۰۰ 

روپیه است. این مسئله نشــان می دهد سینما 
برای مردم هند از نان شب هم واجب تر است.

دولت هند از سینما استفاده می کند

وقتی دولت ]هند[ می بیند که نمی تواند ۵ 
همه مشکلات اقتصادی مردم را حل کند 
و یک رفاه نســبی برای مردم کشــورش 
به وجــود بیــاورد، بــا اســتفاده از اهــرم 
فرهنگ تلاش می کنــد دایم به مــردم مُسَــکِن بدهد و در 
ایــن راه، قهرمان های فیلم ها غیرمســتقیم اهداف دولت 
را دنبال می کنند. مثلا اگر در فیلمی شــاهرخ خان نقش 
فردی را بــازی کند کــه در فقر به ســر می برد امــا در طول 
فیلم از فقر نجات پیدا نمی کند، قطعا مردم به تماشای آن 
نمی روند. حال آن که فیلم های رویاپردازانه هندی به مردم 
می گوید صبر کنید مشــکلات حل می شــود. دولت هم با 

چنین فیلم هایی مردم را تسکین می دهد.

تاریــخ نفــاق در ســینمای ایــران بــه 

احمدی نژاد می رسد6 
در ابتــدای دهــه ۸۰ بــا آمــدن محمــود 
احمدی نــژاد شــیب تحــولات و فضــای 
سیاســی کشــور بســیار تند می شــود و 
فرهنگ و هنر به یک عنصر درجه دوم و سوم تبدیل می شود 
و کسانی وارد این عرصه می شــوند که نه صلاحیت دارند 
و نه شــناختی از این حوزه. و از آن جا که فضای سیاسی بر 
فضای فرهنگی غالب شــده، دچار معضلاتی می شویم و 
مشــکلاتی در حوزه فرهنگ به وجود می آید که سال های 
بعد هم نمی توان آن ها را حل کــرد. از طرف دیگر گروهی 
در حوزه فرهنگ به ویژه ســینما وارد می شــوند که نه تنها 

دانش و ســواد کافی را ندارند بلکه به دنبــال انتقام گیری 
هستند. آن ها با نفی همه چیز به دنبال ایجاد نفاق در میان 
سینماگران بودند و در حرف، دایم شعار حمایت از سینمای 
ارزشــی را می دادند اما در عمل حتی یــک فیلم نیز تولید 
نکردند که بتواند با استقبال روبه رو شود یا در اکران های 
خارجی مــورد اقبال قــرار گیــرد. می توان گفــت آن ها با 
پتانسیل بالایی از کینه وارد سینما شدند و ما شاهد بودیم 
که از یک طرف به زیرساخت هایی همچون خانه سینما و 
بنیاد فارابی حمله کردند و از طرف دیگر تخم خشم و نفاق 
را در بین ســینماگران پراکندند. نتیجه آن رفتار در طول 
هشت سال باعث شد که ما امروز شــاهد یک نابه سامانی 
در همه عرصه ها و به خصوص ســینما باشــیم... عملکرد 
دولت احمدی نژاد در حوزه فرهنگ و ســینما باعث شد تا 
گروه های خودرو مانند قارچ سمی در سینما رشد کنند و 
پول های سرگردانی وارد سینما شود که مشخص نیست 
از کجا وارد سینما شده اســت. اگر ما تا پیش از این نگران 
کمبود نقدینگی بودیم، امروز به هیــچ عنوان این نگرانی 
وجود ندارد بلکه کسانی که پول را وارد سینما کردند حتی 
انتظــار دارند دولت هیچ کاری نداشــته باشــد. دولت نیز 
نمی تواند کاری بکند. همین امروز هرکسی بخواهد فیلم 
بسازد، نقدینگی در اختیارش قرار می گیرد به شرط این که 
مفهوم و مفاهیم فیلمش هجو و شوخی های سخیف باشد. 
وضعیت فرهنگ و سینما امروز از دست دولت روحانی رها 
شده است زیرا سدی که سال ها جلوی ابتذال ساخته شده 
بود، در دوره احمدی نژاد شکســت و سیلی جاری شد که 

همه را با خود برد.

حرف های خواندنی کارگردان »آن سوی ابرها« درباره سینمای هند

بالیوود از نگاه مجیدی
تاثیر سیاست نفاق گونه دوره احمدی نژاد بر سینمای ایران

گروه سینما و تلویزیون   - مجید مجیدی یکی از کارگردان های شناخته شده سینمای ایران 
است که با اولین آثارش علاوه بر استقبال مخاطبان داخلی، در سطح بین المللی نیز خود را به 
مخاطبان شناساند. بعد از ساخت فیلم »محمد رسول ا...)ص(« کشورهای مختلفی از مجیدی 
برای ساخت فیلم دعوت کردند که او در نهایت دعوت کشور هند را قبول کرد. مجیدی به 

دعوت یک شرکت معتبر فیلم سازی در هند، فیلم سینمایی »آن سوی 
ابرها« را در این کشور ســاخت. او در گفت وگویی با ایلنا از واقعیت 

سینمای هند و کمی هم درباره وضعیت امروز سینمای ایران سخن 
گفته است. گزیده این گفت وگو را بخوانید:


